
Církve ano, nebo ne? Církve ano! 
 
Na konci listopadu roku 2013 se v České republice ocitli 
politici ČSSD ve slepé uličce. Je jim stydno to přiznat, a tak 
velí k proticírkevní kampani. Vadí mně to. Žiji v církvi a mám 
ji rád, jsem občanem tohoto státu a chci na něj být hrdý. A tak 
se ozývám a říkám, církve v České republice i jinde ve světě 
jsou dobré. Proč? 

Vedou lidi ke smíření. Nejen v církvi mezi sebou, ale se 
všemi, s nimiž žijí. Kde jinde se na tolika místech pravidelně 
vybízí k něčemu tak úžasnému, jako je smíření? Církve 
nebojí se přiznat, že se jim to třeba nedaří. A zkouší to znovu 
a znovu. 

Vedou k úctě k druhému člověku. Ne na základě toho, kolik má peněz a kmotrů, ale na 
základě toho, že jej Bůh má rád. 

Vedou k úctě k tomu, kdo má jinou barvu pleti než já, jiné zvyky než já, jiné tradice než 
já. Není mnoho organizací, které se tomu u nás soustavně věnují. 

Vedou k pravdě, která je nad námi. To působí v lidském myšlení pokoru a respekt, a 
brzdí neomalené prosazování vlastních názorů. 

Křesťané, a ti kdo přijdou do kostelů, čtou, zpívají, naslouchají, vyznávají, děkují, prosí, 
každý sám za sebe a přesto společně. To zjemňuje duši. A děje se to už dva tisíce let, 
pořád, aspoň jednou týdně na stovkách míst této země. I když víme, že bychom tu duši 
potřebovali ještě jemnější. 

Církve vedou k úctě ke vzdělání, lidskému umu, kultuře, úctě k věcem a krajině kolem 
nás. 

Hledají, jak pomoci těm, kdo se ocitají na okraji společnosti, a snaží se pro ně něco dělat. 
Sociálně demokratických výzev zazní každou neděli v kostelích a modlitebnách této 
země stokrát více, než je některý poslanec této strany schopen vůbec formulovat. 

Církve zřizují Diakonii, Charitu, hospice, školy, nabízejí svou službu všem bez rozdílu a o 
tyto služby je zájem. 

Křesťané se nebojí druhých a nemají potřebu se před nimi skrývat. Také proto si v drtivé 
většině nestavějí nevkusné hrady obehnané vysokým plotem s kamerovým systémem. 

Církve zde žijí dva tisíce let. Ovlivnily myšlení vzdělanosti a kultury. Neumíme oddělit to 
dobré, co si každý z nás v sobě nese jako dar těch, kdo zde nedávno i dávno žili ve víře 
v Boha, Otce Ježíše Krista. 

Nechceme být manipulováni do sporu křesťané versus společnost. My tvoříme 
společnost spolu s těmi, kdo k žádné církvi nepatří, stejně tak jako oni tvoří společnost 
spolu s námi. 

Rozněcování proticírkevních nálad podřezává větev pod námi všemi. 

  

Daniel Ženatý, evangelický farář
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